
ABSTRACT

          Microfinance has become one of the important tools of eradication of poverty in the 

World.  This piece of research provided an overview of microfinance industry in Sudan.  The 

study  aimed  at  assessing  the  current  status  of  micro  finance  in  Sudan  by  considering  both 

demand and supply sides.  Performance indicators and descriptive statistics were used as tools to 

analyze.    Primary  data  were  obtained  by  a survey  of  clients  for  those  whom  practiced 

agricultural activity with the exclusion of other productivities activities.  Many people connected 

with microfinance were contacted and visited to have a clear picture of the current situation of 

microfinance in the Sudan. 

           Microfinance clients were investigated for their socioeconomic characteristics that cleared 

up the reasons for their contacting the banks.  The pilot program of the Central Bank of Sudan 

together with the participating banks were investigated as a supply side through surveying the 

total fund, allocated funds, number of clients, execution and default rate.  The study concluded 

that banks operating in the field of microfinance sector realized different degrees of success in 

the fields of targeting and reaching microfinance clients.

          Based on the study analysis of the microfinance sector in Sudan, the study provided a 

number of recommendations to improve microfinance sector in the Sudan:  Banks should apply 

the best microfinance practices by adopting new technologies and programs to follow up the 

loan lending, to manage microfinance operations and to avoid high defaults rates.  Banks should 

increase  the  amount  of  loans  to  the   agricultural  sector  because  it  is  the  most  dynamic 

developing sector, improve the Microfinance Network to be connected to all head offices and 

branches of other banks in Khartoum State and bank branches in other states, Microfinance 

operations need to be modernized such as adopting new training methods for clients before 

giving them finance,  operations should be made easy and short,  also demands for collateral 

should be made more suitable for the clients.
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الخلصةة

 عن عرض البحث هذا العالم. يقدم فى الفقر لمكافحة الليات أهم من الصغر التمويل أصبح          

 فصصي الصصصغر للتمويل الراهن الوضع تقييم إلى الدراسة السودان. هدفت في الصغر التمويل صناعة

 مصصن وعصصدد الوصصصفي الحصصصصاء اسصصتخدام وتصصم والطلصصب، العصصرض جصصانبى دراسصصة خلل  مصصن السودان

 البيانصصات والثانويصصة.جمعصصت الوليصصة البيانصصات من كل استخدمت حصيث كأسلوب الداء قياس مؤشرات

 الصصذين دون الزراعصصى النشصصاط يمارسصصون الصصذين العملء مصصن الميصصدانى البحصصث طريصصق عصصن الوليصصة

 والتصصصال  بالمختصصصين الشخصية المقابلت طريق عن وكذلك الخرى النتاجية النشاطات يمارسون

السودان. فى الصغر للتمويل الراهن للوضع واضحة صورة لعكس الصغر التمويل بمؤسسات

 لدراسة للعملء والقتصادية الجتماعية الخصائص لتوضيح الوصفى المنهج الدراسة اتبعت         

 بنصصك مصصع الصصصغر التمويصصل فصصى المشاركة للبنوك المؤسسى الداء استعراض يتم الطلب. كما جانب

 مبلصصغ تصصصنيف و التمويليصصة المحفظة حصجم معرفة خلل  من العرض جانب لدراسة المركزى السودان

 التنفيصصذ نسصصبة المختلفصصة، القطاعصصات بيصصن التمويصصل توزيصصع العملء، التراكمى،عدد المشاركة،التمويل

والتعثر. 

 نجاح درجات حصققت الصغر التمويل مجال  فى تعمل التى البنوك أن إلى الدراسة خلصت           

للتمويل. العملء وصول  ومدى استهداف مجالت فى متفاوتة

ًا          من مجموعة الدراسة السودان. تقدم في الصغر التمويل لقطاع الدراسة تحليل على وبناء

 جديصصدة وأسصصاليب تقنيصصات اتبصصاع البنصصوك علصصى يجب السودان فى الصغر التمويل لتحسين التوصيات

 لمشصصاريع محفصصزة عمصصل بيئصصة لخلصصق الصصصغروذلك التمويل عمليات إدارة ومتابعة الجراءات لتسهيل

 للتنميصصة. ومحصصرك حصيصصوي كقطصصاع الزراعصصي القطصصاع لتمويصصل البنصصوك جميصصع تشصصجيع الصغر، التمويل

 الخصصرى، الوليصصات أو الخرطوم ولية فى بالفروع البنوك رئاسة لربط الصغر التمويل شبكة تحسين

 إلصصى نحتصصاج الصصصغرمربحة التمويصصل عمليصصات تصبح أن أجل من و البنوك بعض في الخسارة ولتفادى

 قبصصل التصصدريب سياسصصة اتبصاع المثصال  سصصبيل علصى جديد أسلوب اعتماد طريق عن التحديث من مزيد

التمويل

.
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